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V posledních dvou letech byly ze strany OVK LP (Oblastní vrcholová komise Labské Pískovce) 
a ČHS (Český horolezecký svaz) učiněny výrazné kroky ke zlepšení kvality jistících prostředků na 
české straně Labského údolí. Od roku 2012 existují jasná doporučení pro prvovýstupce: už více žádné 
železo do skály, pouze nerez. 
Zhruba patnáct let používá naprostá většina prvovýstupců na české straně labského údolí nerezové 
borháky určené do pískovce. Na borháky si oko saského lezce těžko přivyká, životnost nerezi je však 
jasným argumentem. Další výhodou je estetické hledisko, které umožňuje jasné oddělení historických 
linií vedle nových prvovýstupů. 
V roce 2011 byla OVK LP prováděno zkoumání životnosti borháků. Přitom se zkoušely jak často 
užívané stříbrné „Bühler“ borháky (pravidelná očka – poznámka překladatele) i nové výrobky firmy 
Raveltik. Všechny typy, upevněné jak v cementu, tak v lepidle, splnily veškeré požadavky bezpečného 
jištění v labském pískovci. Detaily viz: Školení správců v Dolním Žlebu, 
http://cs.euroclimbing.com/?p=16956). 
 
Dva roky mají prvovýstupci k dispozici borháky od firmy Raveltik: 
borhák 12 mm průměr (14 mm díra), design 2012 
borhák 18 mm průměr (20 mm díra), design 2011 pro měkčí pískovec 
klasický kruh o průměru 18 mm (20 mm díra) 
slaňovací borhák 18 mm průměr (20 mm díra) upřednostňovaný s výměnným článkem řetězu pro 
možnou obměnu při otěru 
 
Také prostředky pro prvovýstupy, šroubované borháky 14 a 20 mm a stejně tak korunky jsou vyráběny 
průmyslově. 
 
Používání těchto prostředků je nejen výhrou pro skálu, ale je také finančně atraktivní. Díky vysokému 
počtu a průmyslové výrobě je cena jednoho nerezového  borháku o průměru 18 mm zhruba na stejné 
úrovni jako cena obyčejného ocelového (reznoucího) kruhu u nás. Prvovýstupci jsou navíc 
podporováni ze strany ČHS, který hradí 2/3 ceny výrobku nebo je materiál sponzorován firmou HUDY. 
Každý prvovýstupce dostane zdarma slaňovací oko pro sebe a pro okolní cesty tak, aby v budoucnu 
všechny cesty měly svůj slaňák. Detaily viz: Informace o údržbě skalních oblastí OVK Labské 
pískovce a jejich sponzorech, http://cs.euroclimbing.com/?p=19328. 
Poté, co jsem v Sasku vytvořil více než 150 prvovýstupů a osadil stovky kruhů klasickým postupem, 
byl jsem zpočátku velký skeptik, co se týče používání nerezových borháků. Je to ale jako vše v životě, 
zkušenosti přicházejí pomocí studia a zkoušení. Dnes nahlížím na užívání borháků  velmi pozitivně. 
 
Základem pro plynulý prvovýstup odspodu včetně osazování lepených borháků je „vynalezení“ 
šroubovaných borháků a patron pro lepení, v nichž se samy smíchávají obě složky. Při vytváření 
prvovýstupu je možné použít při prvním průstupu šroubovaného borháku, cestu přelézt a poté na 
konci dne zalepit borhák lepidlem a nechat vytvrdnout. 
Ve srovnání s tím vytvoření cesty klasickým způsobem při temování olovem trvá mnohem déle. Hledat 
nějaké přesné srovnání by byla spekulace, ale lze vyjít z faktu, že v Sasku je jedna třetina kruhů 
vyráběna podomácku: žádný normovaný materiál kruhů, žádný normovaný postup ohýbání, žádný 
optimální způsob osazení, žádná optimální ochrana proti korozi, atd. 
Téma tím zajímavější a důležitější, když si uvědomíme, jaké velké prostředky poskytuje SSB 
(Sächsischer Bergsteigerbund – Saský horolezecký svaz, součást DAV) na výměnu jištění. Už mnoho 
let zní od KTA varování, že do budoducna výrazně porostou náklady na sanaci: „Co se stane, až bude 
nutné sanovat cesty s deseti kruhy?“. Navíc na rozdíl od ošklivých fleků, které zůstávají na skále po 
kruzích, po borháku nezbude prakticky nic.  
Mnoho let byly kruhy od místního vesnického kováře jasnou volbou při dělání prvovýstupů. Ale už 20 
let existuje nerez a způsob práce s lepidly je mnohem jednodušší. Obchodní vztahy, už také v ČR, 
nejsou žádným problémem. 
Finančně bychom našli pouze samá pro a SBB má k tomu všechny možnosti. Je to pouze otázkou 
priorit. 
 


